



# ကညီဂွံဝိခွဲးယံကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွံဝိခွဲးယံလၢကီၢ်ပယါခိၣ်န့ၣ်သဝီပူၤ

## တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပံာ်ဖျါ

လါအုၣ်ဖျါ ၂၆သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-60-11

### မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပံာ်ဖျါ- SAC သုးတဖၣ်ခးသံသဝီဖိတဂၤ ဖဲအလဲၤဃုးအိၣ်တၢ်လၢ ပုၤပူၤအဆၢကတီၢ် လါဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၃နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပံာ်ဖျါတဘျီအံၤပံာ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ပံာ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ လူၤသီကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ် (ဖၣ်ပူၣ်) ကီၢ်ရၢၣ် အပူၤဖဲ လါဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဖျါတြၢ်အါရံၤ ၇ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဟါခီ ၄း၃၀ အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ထံကီၢ်ပၤပြး ကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ခးသံဝဲ သဝီဖိသးနီၣ်အိၣ် ၂၈ နံၣ်တဂၤလၢ အမံၤမုၢ်စီၤ ၀--- လါအအိၣ် ၇--- သဝီ, စီၤမုၢ်ပျီကရူာ်, လူၤသီကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ် ဖဲအလဲၤဃုးအိၣ်တၢ်ဒီးအသကိးတဂၤလၢပုၤပူၤ အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤဟီၣ်ကဝီၤအံၤ ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါ အီၤလၢ အ--- တၢ်လီၤလၢ အအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ လါမုၢ်ပျီကရူာ်, လူၤသီကီၢ်ဆၣ် ပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဂၤအံၤ သံဝဲအလီၤခဲ SAC တဖၣ်ဂွံဝိနီၣ်တမံၤဘၣ်. သဝီဖိအိၣ်လၢ ၇--- သဝီတဖၣ် ဒီးသန့ၤထီၣ် အဝဲသ့ၣ် တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမူ ခီဖျါဖဲတၢ်မၤတၢ်လၢ ဟုးပူၤန့ၣ်လီၤ. မုၢ်လၢ SAC သုးကလၢအိၣ်ဘူးဒီး ၇--- သဝီ အဃိ သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်ဖဲအိၣ်မၤအိၣ် တၢ်လၢ တၢ်ပျံၤဘၣ်ဖုးဘၣ် SAC သုးဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ် နၢ်ဟူၤစီၤဝ--- သံအဂ့ၢ်အကျါဝဲအလီၤခဲ ကဲထီၣ်တၢ်ကီ တၢ်ခဲဖးဒိၣ်လၢ သဝီဖိတဖၣ် ကလဲၤဖဲအိၣ်မၤအိၣ်တၢ်လၢ အခုးပူၤဒိသးကလုၢ် အိၣ်နီၣ်ခိသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

### (၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	ထံကီၢ်ပၤပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) သုးခးသံသဝီဖိတဂၤ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်န့ၣ်မုၢ်သီ	လါဖျါတြၢ်အါရံၤ ၇သီ, ၂၀၂၃နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူာ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရၢၣ်)	အ--- တၢ်လီၤ, လါမုၢ်ပျီကရူာ်, လူၤသီကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ် (ဖၣ်ပူၣ်) ကီၢ်ရၢၣ်

<sup>1</sup> တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ လံာ်ပံာ်ဖျါတဘျီအံၤပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၃နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၤကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ လါအဘၣ်တၢ်သိၣ်လီၤအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယံကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယံအတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤ ဘၢအီၤလၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုးအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤပူၤန့ၣ် မုၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ် ဂ့ၢ်တၢ်ကျါန့ၣ်လီၤ.

ပုလဲအတူတူတပ်တဂါအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤ၀---
သးနံၣ်	၂၈ နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိဃီဖိ အိၣ် / တအိၣ်	သဘျုး
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ဖဲးခုး
တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ	မိလုာ်ပါလၢ်
တၢ်ဟံမုၢ်ဒါ/ လီၤလၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	ရ- - - သဝီ, စီၤမုၢ်ပျီကရူာ်, လူၤသီကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပုလဲအမၤအပယုဲတပ်တဂါအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရ့ၣ် / သးတြီၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၤကျဲ /သးကလၢ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	SAC ခိၣ်သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၄၉) ဖါဂီၤလီၤသးကလၢ	စီၤမုၢ်ပျီကရူာ်, လူၤသီကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်	တသ့ၣ်ညါ

**(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ**

**၁. ရဲပုးပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထိပ်သးတခါအံၤ တဆိဘၣ်တဆိတက့ၢ်.**  
 ဖဲလဲၤဖျါတြုၤအါရံၤ ၉ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ် ကညီဂိုဝီခွဲယာ်ကရူာ် (KHRG) ပျီပုၤပုၤမၤတၢ်ဖိတဂါ မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး ပုလဲ အထံၣ်ထွဲတၢ်ကဲထိပ်သးဒီး ပုၤထံၣ်ထွဲတၢ်ကဲထိပ်သးအနီၢ်ကစၢ် ဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

**၂. ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂါစုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.**  
 ဖဲတၢ်ကဲထိပ်သးအဆၢကတီၢ်န့ၣ် ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဂါအံၤ လဲၤဃုာ်တၢ်ဒီးသဝီဖိလၢ ဘၣ်တၢ်ခးသံအီၤတဂါန့ၣ် လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ အမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ မ့ၢ်လၢပုၤထံၣ်ထွဲတၢ်ကဲထိပ်သး အနီၢ်ကစၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအဃိန့ၣ် လီၤ.

**(၃) တပတီၢ်- ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထိပ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်**

**ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထိပ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်.**  
 ဖဲလဲၤဖျါတြုၤအါရံၤ ၇ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ် ဟါဒီ ၄:၃၀ အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ထံကီၢ်ပၤပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ခိၣ်သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၄၉) သးဖိတဖၣ် ခးသံဝဲ သဝီဖိလၢသးနံၣ်အိၣ် ၂၈ နံၣ်တဂါလၢ အမံၤမ့ၢ်စီၤ ၀--- လၢအအိၣ် ရ- - - သဝီ, စီၤမုၢ်ပျီ

ကရူၢ်, လူၤသီကီၢ်ဆၢၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထိပ်သားအဆၢကတီၢ် ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဒီး အသကိး လဲၤဃုးအိၣ်တၢ် လၢပှၢ်ပူၤ ဟီၣ်ကဝီၤတတီၤလၢ ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအီၤလၢ အ--- တၢ်လီၤလၢ အအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ လၢမုၢ်ပျီကရူၢ်, လူၤသီကီၢ်ဆၢၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဒီးအသကိးစီၤဟ--- လဲၤဃုးအိၣ်တၢ်လၢ ဟါဒီအဆၢကတီၢ် ဘၣ်သဂၢၢ်လိာ်သးဒီး SAC သုးဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်လၢအအိၣ် ဖါဂီၤလီၢ်သုးကလၢလၢ အအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ စီၤမုၢ်ပျီကရူၢ်, လူၤသီကီၢ်ဆၢၣ်ပူၤ ထံၣ်အဝဲသ့ၣ်ဒီး ခးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်ခးစီၤဝ--- ဒီး ကျိဒီး ချဲၣ်ဖျါန့ၣ်လီၤလၢ အခိၣ်သးဃံဒီး သံဖဲ တၢ်ကဲထိပ် သးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်ခးစ့ၢ်ကိး စီၤဟ--- ဒီး လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအပူၤ အဃ့ၢ်ဟးထီၣ်ကယီၤကယီၤ လၢ နီၣ်တီၣ် တီၣ်အကျါန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခဲ SAC သုးဖိတဖၣ် ပတုၣ်ခးကျိဒီး စီၤဟ--- ဃ့ၢ်ပူၤဖျဲးအသးဒီး သုးဖိတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ် ခးအိၤတဘျီကဒီးဘၣ်ဆၢၣ် အဃ့ၢ်ပူၤဖျဲးအသးန့ၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. မုၢ်ဆ့ၣ်ထီၣ်မး သဝီဖိတဖၣ်လၢ အအိၣ်သဝီတဖျါဃီ ဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်န့ၣ် ဟဲစိၣ်စီၤဝ--- အစိၣ်ဖဲ တၢ်ကဲထိပ်သးအလီၢ်ဒီး က့ၤစိၣ်ဝဲဆူ မ--- ဟီၣ်ကဝီၤလၢ ရ--- သဝီဖိ တဖၣ်လဲၤဃုးအိၣ်ကမ့ၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ကဝီၤဖဲန့ၣ် ကညီဒီကလုာ်စၢ်ဖျိကရၢ (KNU) ဟံန့ၢ်တၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢလၢ သဝီဖိလဲၤဃုး အိၣ်ကမ့ၢ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤဟ--- စံးဝဲလၢ “ဖဲယန့ၢ်ဟူၤကျိသီအဆၢကတီၢ်န့ၣ် ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် (ယသကိး) လီၤဃံၤလၢ ယကပၤလဲၤ. အလီၤဃံၤလၢ ယသးန့ၢ်ပှၢ်လၢဒီး အသ့ၣ်လီၤလွၢဝဲဒၣ်လီၤ. ယကွၢ်အီၤန့ၣ် အတကသါလၢဘၣ်. ယကဒွဲၤလၢနီၣ်တီၣ်တီၣ်ကျိဒီး SAC သုးဖိတဖၣ် လူၤထွဲယခဲလၢ တၢ်လီၢ်ခဲလီၤ. နီၣ်တဖၣ်တီၣ်မးအဃီ ယကွၢ်တသ့ဘၣ်. ယဟးထီၣ်လၢ နီၣ်တီၣ်တီၣ်ကျိ ကယီၤကယီၤ ဖဲ. ဝံၤအလီၢ်ခဲ SAC သုးဖိတဖၣ် တခးတၢ်လၢဘၣ်. ဝံၤဒီး SAC သုးဖိတဖၣ် ခးကျိစ့ၢ်ကိးထံၣ်. ဝံၤအလီၢ်ခဲ ကွဲၣ်လီၤလၢ ထံကျိပူၤဒီး ထီၣ်လၢကစၢ်ခိၣ်လီၤ.” စီၤဟ--- ထံၣ်ဝဲလၢ SAC သုးဖိအဂၤ ၂၀ ဘျဲၣ် ဟဲထီၣ်လၢ ဟီၣ်ကဝီၤ ဖဲန့ၣ်လီၤ. တချုးလၢတၢ်ကဲထိပ်သးအဆၢကတီၢ်ဒၣ်လဲၣ် SAC သုးအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒ်သိး ဟးဆ့ၣ်တၢ်ဒီး ဆုၢ်တၢ်အိၣ် တဖၣ်ဆူအဝဲသ့ၣ် သုးက လၢတဖၣ်အိၣ်ဖဲ စီၤမုၢ်ပျီကရူၢ်ပူၤန့ၣ် အဲထီၣ်ရၢၢ်န့ၣ်လီၤ.

စီၤဝ--- အိၣ်တ့ၢ်ထဲတဂၤဒီး ခဲအံၤအဃ့ၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်ဒီး သဝီဖိအဂၤတဖၣ်လၢ အ--- တၢ်လီၤလၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ စီၤမုၢ်ပျီ ကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဟ--- စံးဝဲလၢ ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိအံၤ ဒီဖျိလၢ အဖိခွဲၤသံအဃီ သ့ၣ်အုးသးအုးဒီး အိၣ်တၢ် တဝံၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢအဝၤဒီးအဖိလၢအဂၤတဖၣ်သံအဃီ အဖိခွဲၤတဂၤအတၢ်သံအံၤ ကဲထီၣ်တၢ်လီၤမၢ်ဖးဒိၣ်တခါလၢ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဝ--- န့ၣ် အဒိပုၢ်ဝဲၣ်ခွဲၤအိၣ်ခဲဂၤဒီး အဒိပုၢ်ဝဲၣ်မ့ၢ်အိၣ်တဂၤလီၤ. ဘၣ်ဆၢၣ်အဒိပုၢ်ဝဲၣ်သၢဂၤလၢၣ် သံသဒၣ် ကွဲၣ်အီၤဒီး အအိၣ် တ့ၢ်ထဲတဂၤ ဧါန့ၣ်လီၤ. ဖဲစီၤဝ--- အသးန့ၣ်အိၣ် ၂ နံၣ်အဆၢကတီၢ် ပယီၤသုးဖိတဖၣ်ခးသံအပါ ဘျဲၣ်အညၣ်ဒီး ပာ်လီၤလၢ ကျဲပူၤ လၢန့ၢ်တပူၤလၢအံၤတပူၤန့ၣ်လီၤ. စီၤဝ--- အပာ်သံဝံၤအလီၢ်ခဲ အဘၣ်အိၣ်ဒီးအမိန့ၣ်လီၤ. အမိကွၢ်လုာ်ဒိၣ်အီၤလၢ တၢ်ကီ တၢ်ခဲအပူၤဒီးပာ် အီၤလၢကွဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အဖျိထီၣ်ကွဲၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲ အမၤစၢၤတၢ်လၢဟူးပူၤ လၢ တၢ်လုာ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤလၢအသံတဂၤအံၤ အမ့ၢ်ဖိတဂၤဧါလၢ အအိၣ်တ့ၢ်ဒီးအမိန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤအမိဘၣ် အိၣ်တ့ၢ်ထဲတဂၤဒီးအဟံၣ်ဖိဃီဖိလၢ အဂၤတအိၣ်နီၣ်တဂၤ လၢဘၣ်. စီၤဝ--- သံဝံၤအလီၢ်ခဲ တၢ်ဟံးထီၣ်ဂုၢ်ဝီ (ဟ့ၣ်တၢ် အိၣ်လီၢ်) တအိၣ်နီၣ်တမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

သဝီဖိအိၣ်လၢရ--- သဝီပူၤတဖၣ် လုာ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူ ဒီဖျိဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်တၢ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အုးပူၤန့ၣ်လီၤ. SAC အသုးကလၢ အိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဘူးဒီးရ--- သဝီအဃီ သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်ဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်တၢ်လၢ တၢ်ပျံၤဘၣ်ဖုးဘၣ် SAC သုးဖိတဖၣ်န့ၣ် လီၤ. သဝီဖိတဖၣ် န့ၢ်ဟူၤစီၤဝ--- သံအဂ့ၢ်အကျိဝံၤအလီၢ်ခဲ ကဲထီၣ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဖးဒိၣ်လၢ သဝီဖိတဖၣ် ကလဲၤဖဲး အိၣ်မၤအိၣ် တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အုးပူၤ ဒ်သိးကလုာ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

စီဟ--- စံးဝဲလၢ သဝီဖိတဖၣ် ဟ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဘၣ်သး ဒ်သိးဒီးတက်ကဲထိပ်သးဒ်အံၤတဖၣ် ကလီၤစ့ၤမ့ၢ်လၢ သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်သဂၢ်ဒီး တၢ်သံတၢ်ပှါဒီးတၢ်ကအုကစ့ၤအနံၣ်လၢအဆံတဖၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢ ဟီၣ်ကဝီၤအပူၤ မ့ၣ်ပိၢ်အိၣ်အါ အါဂီၢ်ဂီၢ်အယိ ရ--- သဝီဖိတဖၣ် ကဖံးအိၣ်မးအိၣ်တၢ်လၢ တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမူအဂီၢ် ဘၣ်သဂၢ်ဒီး တၢ်ကီတၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ် ကဒိသဒါလီၤအသးလၢ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒီး တၢ်သံတၢ်ပှါကဲထိပ်သး ဒီဖျါမ့ၣ်ပိၢ်ပိၢ်ဖးထီၣ်အဂီၢ် တထီၣ်ဘၣ် မ့ၣ်ပိၢ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်ပီညါနီတဘျီဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

**(၄) တပတီၢ်- တၢ်ယုန့ၢ်အခွဲး**

မ့ၢ်ပှါလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှါတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကသုတၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပှါတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ ပကသုတၢ် ဂုၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.  
ပှါဟ့ၣ်တၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျိၤဒီး ပှါတူၢ်ဘၣ်တၢ် အဟံၣ်ဖိဃီဖိ ဟ့ၣ်KHRGအခွဲးလၢ ကသုတၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျိၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤတၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ်ဖဲ လါဖှါတြုၤအါရံၤ ၈သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်ဖဲ ရ--- သဝီဖိတဖၣ်ဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လီၤတတီၤဖဲ စီမ့ၢ်ပျီကရူၢ်, လူၤသီကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြုၤကီၢ်ရဲၣ်ပူၤလီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤ ဟ်ဖျါထီၣ်စီၤ--- အစိၣ် ဖဲ SAC သုးဖိ တဖၣ် ခးသံအိၣ်လၢအလဲၤဃုးခးအိၣ်တၢ်လၢ ပှါပူၤအဆၢ ကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.  
(တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ကညီဂုၢ်ဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) အဂုၢ်ဖုၣ်ကိၣ်  
ကညီဂုၢ်ဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျီတဖၣ်လၢ အာ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ်ပှါဂုၢ်ဝိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှါဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အဂုၢ်အကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုၢ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khr.org](http://www.khr.org) အပူၤသ့ၣ်ဒ်န့ၣ်လီၤ.